
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r فرهنگ وهنرسه شنبه 15 آبان 1403  سال نهم   شماره 62533

6 سال پس از لغو ممنوعیت 35 ساله سینما در سعودی
سینما در عربستان، محبوب تر از غرب!

در حالی که فیلم ویل اسمیت در عربستان سعودی 
پرفروش ترین فیلم سال شــد، اقبال به فیلم های 
تولید داخل موجب شد تا کاهش فروش سینماها 
از کشــورهای غربی کمتر باشد. به نقل از ورایتی، 
۶ ســال پس از لغو ممنوعیت ۳۵ ساله سینما در 
عربستان ســعودی، این کشور عنوان برترین بازار 
فیلم منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا را به خود 
اختصاص داده و سالن های سینما که هم نمایش 
دهنده فیلم های پرفــروش هالیوودی و هم تعداد 
رو به رشد فیلم های موفق داخلی هستند، از رونق 

خوبی برخوردارند.
با وجود کاهشــی جزئی در آمار فروش گیشه های 
سینمای عربستان تا اینجای امسال، تحلیلگران بر 
این باورند که یک بازار پررونق با فضای قابل توجه 
برای رشد بیشتر در این کشــور وجود دارد. آمار 
اخیر که نشــان دهنده کاهش ۵ درصدی فروش 
بلیت در ســینماها اســت )۱۳.۶۶ میلیون بلیت 
فروخته شده تا اکتبر سال ۲۰۲۴ در برابر ۱۴.۴۵ 
میلیون قطعه بلیت فروخته شــده در همین بازه 
سال ۲۰۲۳( به میزان ۱۳ درصد کاهش در فروش 
نقدی گیشــه را ایجاد کرده اســت. به این ترتیب 
در برابر فروش ۲۴.۵میلیون دلاری ســال ۲۰۲۳، 
امسال فروشــی ۱۷.۵ میلیون دلاری حاصل شده 
که البته یک دلیل آن اقــدام دولت برای کاهش 

قیمت بلیت بوده است.
در مقایســه، بازارهای غربی تا به اینجای ســال 
۲۰۲۴ کاهش بیشتری را تجربه کرده اند و فروش 
گیشه آمریکا حدود ۱۵ درصد، بریتانیا ۱۶ درصد 
و آلمــان ۱۷ درصد کاهش را ثبــت کرده اند. ننا 
لونــکار، تحلیلگر »کام اســکور« کاهش شــمار 
تماشــاگران سینما در کشــورهای دیگر را بسیار 
بیشتر از عربستان خواند. به گفته وی سال پیش، 
عربســتان میانگین قیمت بلیت را طبق دســتور 
کمیســیون فیلم خود کاهش داد کــه بر درآمد 
گیشه تأثیر گذاشت. وی موفقیت تولید فیلم های 
داخلی را عامل اصلی استمرار در فروش سینماها 

در عربستان دانست.
لونکار خاطرنشان کرد: در دو سال گذشته سرمایه 
گذاری عربســتان در تولید فیلم های داخلی رشد 
کــرده و اکران ۱۹ فیلم داخلــی ۸ درصد فروش 
کل سینماها را تامین کرد. سال گذشته، تنها ۱۳ 
عنوان فیلم داخلی تولید شده بود و ۸درصد گیشه 
رادر اختیار داشــت، در حالی که ســال ۲۰۲۲، 
فیلم های داخلی تنها یک درصد از کل بازار را در 

اختیار داشتند.
یکی از ایــن نمونه ها که در گیشــه خوب ظاهر 
شــد »ماندوب« فیلمی درباره مردی مبارز است 
که به قاچاقچی الکل بدل می شــود. این فیلم که 
در دســامبر ۲۰۲۳ پس از اکران جهانی خود در 
جشــنواره فیلم تورنتو و استقبال گرم خانگی در 
جشنواره فیلم دریای ســرخ اکران شد، در اولین 
هفته اکرانش فیلم های آمریکایی مانند »وونکا« را 
پشت سر گذاشت و در مجموع بیش از ۷ میلیون 

دلار فروش کرد.
در حالــی که بازار دیگر کشــورها به شــدت به 
فیلم هــای مارول ماننــد »ددپــول و ولورین« و 
»ونــوم: آخرین رقص« برای افزایش فروش متکی 
هســتند، مخاطبان ســعودی چندان با فرانچایز 
فیلم های قدیمی آمریکایی ســازگار نیستند و به 
گفتــه تحلیلگران فیلم های اســتودیویی که بازار 
کشورهای دیگر را گرم می کند، برای ناسازگاری با 
فرهنگ عربستان چندان با اقبال مواجه نمی شوند.

فروش ســینماهای عربستان در منطقه خاورمیانه 
و شــمال آفریقا بیش از دیگر کشورهاست و این 
جایگاه پس از افتتاح مجدد ســینماها در ســال 
۲۰۱۸ و لغو ممنوعیت چند دهه ای به دست آمده 
اســت. در عین حال برخی فیلم های آمریکایی و 
فیلم های مصری بیش از دیگر فیلم ها در عربستان 
با اقبال مواجه می شــوند که موفقیت چشــمگیر 
»پســران بد: بران یا بمیر« با بازی ویل اســمیت 
- که موفق شــد پرفروش ترین عنوان در ۶ ســال 
گذشته شــود و »تاپ گان: ماوریک« را به مکان 

دوم براند - از جمله آنها است.
»پســران بد: بران یا بمیر« پس از اکران تابستانی 
در عربستان ۱.۷ میلیون نفر را به سینماها کشاند 
و از تماشــاگران ۱.۲ میلیون نفــری »تاپ گان: 
ماوریک« فراتر رفت. در مجموع فیلم های اکشــن 
که به راحتــی بین فرهنگ های مختلف تفســیر 
می شــوند و برای خانواده ها هم جذاب هســتند 
و موجب می شــوند ســینما رفتن به یک فعالیت 
خانوادگــی بدل شــود، با اقبال بیشــتری همراه 

هستند.
به گفته لونکار ۱۳ درصد از کل فروش »پسران بد: 
بران یا بمیر« از عربستان به دست آمد. حتی اگر 
هنوز چالش هایی برای عادت به ســینمارفتن در 
مناطق دورافتاده تر این کشور وجود داشته باشد، 
عربســتان همچنان یک بازار پررونق باقی می ماند 
و پیشروهای صنعتی که در تلاش برای ایجاد یک 
صنعت محلی با تمرکز بر تولید، توزیع و نمایشگاه 
عناوین داخلی هســتند، بــر مردمی تر کردن این 

عادت می افزایند.

ساخت 2 فیلم »دزدان دریایی 
کاراییب« بدون جانی دپ

تولید فیلم هــای جدیــد »دزدان دریایی کاراییب« 
ســال آینده بدون حضور جانی دپ شروع می شود. 
بــه نقــل از »د رپ«، در حالی کــه انتظار نمی رود 
جانی دپ برای بازی در فیلم جدید »دزدان دریایی 
کاراییب« بازگردد، گفته شــده تولید دو فیلم جدید 
از این مجموعه برای ســال آینــده در برنامه ها جای 
گرفته است.اوایل امسال، جری بروکهایمر تهیه کننده 
»دزدان دریایــی« تایید کرده بــود که این مجموعه 
با بیش از یــک فیلم بازمی گــردد. او گفت: ۲ فیلم 
متفاوت در نظر داریــم و امیدواریم بتوانیم هر دوی 
آنها را بســازیم. فکر می کنم دیزنی موافق است که 
یک فیلم با بازی مارگو رابی ساخته شود.آنچه شایعه 
شــده این اســت که یکی از فیلم ها یک بازسازی با 
بازیگرانی کاملا جدید اســت و فیلــم دیگر فیلمی 
زن محور با پیوند با فیلم های قبلی است و مارگو رابی 
در نقش اصلی بازی می کنــد. یکی از این دو پروژه 
به احتمال زیاد برمبنای فیلمنامه ای اســت که ابتدا 
توسط کریگ  مازین، خالق »آخرین بازمانده ما« و تد 
الیوت، نویسنده اصلی »دزدان دریایی« نوشته شد و 
بعدا جف ناتانسون آن را بازنویسی کرد.بروکهایمر نیز 
همراهی ناتانســون را تایید کرده و گفته است: فکر 
می کنم کار جف ناتانســون عالی است. اما می تواند 
فیلم ســوم باشد. ما باید نخســت فیلم اول و دوم را 
بسازیم و بعد به آنجا برسیم.ادامه مجموعه فیلم های 
»دزدان دریایی کاراییب« برای بسیاری از طرفداران 
آن بی معنی است، به ویژه پس از آخرین فیلم یعنی 
»مرده ها قصه نمی گویند« که سال ۲۰۱۷ اکران شد.

 رونمایی از »سه جلد« 
با حضور بازیگر فقید

پوســتر فیلم سینمایی »ســه جلد« که توسط بهزاد 
خورشیدی طراحی شده رونمایی و منتشر شد. به نقل 
از روابط عمومی پروژه، فیلم ســینمایی »سه جلد« به 
کارگردانی مهدی اســماعیلی و تهیه کنندگی محمد 
آفریــده با حضــور بازیگرانی همچون بــاران کوثری، 
آتیلا پسیانی، شــاهرخ فروتنیان، رویا جاویدنیا، یسنا 
میرطهماسب، سولماز غنی، سارا توکلی، آیناز کرمانی 
و الهام شعبانی ساخته شده و از ۱۶ آبان به سرگروهی 
پردیس سینمایی آزادی اکران می شود.در آستانه اکران 
این فیلم از پوســتر آن که توســط بهزاد خورشیدی 
طراحی شده است، رونمایی شد همچنین پیش فروش 
بلیت این فیلم در ســامانه های بلیت فروشی از امروز 
آغاز می شود. در خلاصه داستان این فیلم آمده است: 
»مینو ناخواسته با خود رازی را حمل می کند که تمام 
زندگی اش را دچار ترس و تردید کرده اســت، او برای 

خلاص شدن از این راز، تصمیم سختی می گیرد«.

همدلی| فرهــاد فخرالدینی، آهنگســاز و 
رهبر ارکســتر برجســته ایرانی، با تأثیری 
عمیق بر موسیقی سنتی و کلاسیک ایران 
بــه عنوان یکی از پیشــگامان و چهره های 
معتبر موسیقی در کشور شناخته می شود. 
او در ۲۱ اســفند ۱۳۱۶ به دنیــا آمد و از 
ســنین کودکی با موســیقی آشنا شد. پدر 
او،  محمدعلــی فخرالدینــی متخلــص به 
»محــزون« از شــعرای آذربایجان و دارای 
ارج و قــرب بــود. پیشــینه خانوادگی در 
شــکل گیری علاقه و اســتعداد فخرالدینی 

نقش مؤثری داشت.
به صورت رســمی تحصیلات  فخرالدینــی 
موســیقی خــود را در هنرســتان عالــی 
موســیقی تهران آغاز کرد و در این دوران، 
موسیقی را نزد اساتیدی همچون ابوالحسن 
صبا و علی تجویدی آموخت. او در رشــته 
ویولن و رهبری ارکســتر تخصص یافت و 
بعدها با پشــتکار و مهارت، در ارکسترهای 
کســب  ویژه ای  جایــگاه  کشــور  مختلف 
کــرد. از مهم ترین دســتاوردهای حرفه ای 
فخرالدینی، تأسیس و رهبری ارکستر ملی 
ایران اســت که در سال ۱۳۷۷ به دست او 
بنیان گذاری شــد. هدف اصلی از تشــکیل 
این ارکســتر، ترویج موسیقی اصیل ایرانی 
و حمایت از نوازندگان و آهنگسازان ایرانی 
بــود. فخرالدینی در طول ســال ها فعالیت 
این ارکســتر، آثار برجسته ای را از موسیقی 
کلاسیک و ســنتی ایران اجرا و ضبط کرد 
و موســیقی دانان نســل جدید را در مسیر 

حرفه ای سازی هدایت کرد.
آثار او نه تنها در اجرای زنده بلکه در تولید 
موسیقی متن فیلم و سریال های ایرانی نیز 
جایگاه ویژه ای دارد. یکی از آثار برجســته 
او، موسیقی متن ســریال »امام علی )ع(« 
به کارگردانــی داوود میرباقری اســت که 
هنوز هم بــه عنوان یکــی از ماندگارترین 
شــناخته  ایران  تلویزیونی  موســیقی های 
می شــود. فرهاد فخرالدینی با سبک خاص 
و امضای هنــری اش، تأثیرات ماندگاری بر 
موســیقی معاصر ایران گذاشــته است. او 
تاکنون جوایز و افتخارات بسیاری را کسب 
کرده و با بیش از نیــم قرن فعالیت هنری 
همچنان به عنوان یکی از ستون های اصلی 

موسیقی ایران شناخته می شود.
او علاوه بر رهبری و آهنگســازی، در زمینه 
تحقیق و پژوهش موســیقی نیــز فعالیت 
دارد و تــا به امروز بــه تدریس و راهنمایی 
هنرجویــان علاقه مند به موســیقی ایرانی 
فخرالدینی همچنین  اســت.  بوده  مشغول 
کتابی به نام »شرح بی نهایت« تألیف کرده 
که شــامل خاطرات و تجربیات او در مسیر 
هنری و زندگی شــخصی اش اســت و بین 
هنرمندان و علاقه مندان به موسیقی جایگاه 

خاصی دارد.
حالا فرهاد فخرالدینی در نشســت خبری 
پروژه خود »منظومه ســیمرغ  جدیدترین 
)قــاف(«، درباره جزئیات ایــن اثر و دلایل 
دوری اش از صحنــه طــی ســال های زیاد 
توضیح داده اســت. نشست خبری منظومه 
ســیمرغ )قاف( با حضور فرهاد فخرالدینی، 
آرش امینــی، حبیــب صبــور و مصطفی 
جعفــری روز ۱۴ آبان مــاه در محــل تالار 

وحدت برگزار شد.
در ابتــدای این نشســت، حبیــب صبور، 
تهیه کننده کنسرت، در سخنانی گفت: پروژه 
سنگین بود و ۶ تا ۷ ماه درگیرش بودیم تا 
امروز که به اینجا رســیدیم. این پروژه دو 
سال پیش توسط استاد فخرالدینی نگاشته 
شد و ۶ ماه پیش تصمیم گرفتیم آن را روی 
صحنه ببریم. مســیر باتوجه به اتفاقاتی که 

در کشور رخ داد پر از حادثه و فراز و نشیب 
بود و خوشحالم که امروز به اینجا رسیدیم. 
از اســتاد ممنونم که به من اعتماد کردند و 
پروژه را به من ســپردند. نوازندگان ارکستر 
از اعضای ارکستر سمفونیک ملی و تعدادی 

از نوازندگان پیشکسوت تشکیل می دهند.
اشعار منظومه بر وزن فاعلاتن هستند

در ادامه این نشست،  
فرهاد فخرالدینی درباره محدودیت هایی که 
اشــعار »منطق الطیر« به لحاظ آهنگسازی 
برای او ایجاد کرده اســت، گفت: اشعار این 
منظومه بر وزن فاعلاتن هستند که مسئله 
عجیبی نیســت. قاعدتا کلمات محدودیتی 
بــرای آهنگســاز خواهند داشــت ولی به 
هــر حال تمهیداتــی برای رهایــی از این 

محدودیت ها وجود خواهد داشت.
 ایــن پروژه یــک کار اپرایی اســت و نیاز 
دارد با خواننده ای کار شــود که با موسیقی 
بین المللی آشنایی دارد، بتواند نت را خوب 
بخواند و فقط به حافظه خود متکی نباشد. 
مختلف لازم  موومان هــای  در  همچنیــن 
اســت خواننده آشنایی کامل با نت و سابقه 
نوازندگی داشته باشد که بتواند از پس کار 

بر آید.
او ادامــه داد: در ایــن پــروژه دو خواننده 
داریم. یکی از آنها مهدی محمدی در نقش 
خواننده تنور اســت که نقــش »هدهد« را 
برعهده دارد و دیگری علی تفرشی در نقش 
راوی است که داســتان را تعریف می کند. 
این دو خواننده در بعضی از بخش ها با گروه 

کر همراه می شوند.
این هنرمند درباره نحوه ســازبندی پروژه 
»قــاف« نیز گفت: ســازبندی بر اســاس 
ارکستر سمفونیک است که کادر مشخصی 
است. ســازهای کامل بادی چوبی و بادی 
برنجی، آلات ضربی در حد نیاز و زهی ها که 
پنج گروه هستند را کامل دارد. گروه کر هم 
کامل است که در چهار گروه سوپرانو، آلتو، 
تنور و باس در کنــار دو خواننده همراهی 

می کنند.
این آهنگســاز در ادامه در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه چرا نزدیک به ۱۰ ســال از 
صحنه اجــرا دور بوده اســت، توضیح داد: 
مســائل مختلفی وجود دارد، اگر وقتی که 
کاری را انجام مــی دادم از انجام آن راضی 
بودم، ادامه مــی دادم،ولی گاهی می دیدم 
کارم آن طــوری کــه می خواهــم، نتیجه 
نمی دهــد و مســیرم را عــوض می کردم. 
مواقعی که احســاس می کــردم نمی توانم 
موفق واقع شوم، کار دیگری می کردم. عمر 
من سر کلاس درس، با ارکستر، در استودیو 

و حین آهنگســازی صرف شده است و هر 
بار راه جدیــدی برای خود باز می کنم. این 
مدت که نبودم کتاب های متعددی نوشتم 
و همیشه خواســته ام که افراد از اطلاعات 
و تجربیات من اســتفاده کننــد. نیت من 
همیشــه خیر بوده و می خواستم خیری به 

اهالی موسیقی برسانم.
او همچنین درباره روندی که طی ســال ها 
برای رسیدن به ساخت چنین اثری پیموده 
اســت گفت: ســاز من از ابتدا ویلن بوده و 
اســتادان خوبی هم داشــتم ولی همیشه 
درصــدد آن بودم که ببینم چــه کارهایی 
می توان انجام داد که متفاوت باشــد. روزی 
در رادیو بودم، آن زمــان روال این بود که 
تصنیفی ساخته می شد آن را اجرا می کردیم 
و گاهــی تصنیف چهار تــا پنج دقیقه ای را 
در چند مرحله ضبط می کردیم. همیشــه 
با خــودم فکر می کردم این روال درســت 
نیســت و باید کارهای جدید بیشــتری در 
جریان باشد. روزی آقای ابتهاج پرسید که 
آیا می تــوان وقتی خواننده می خواند عوض 
اینکه یک ســاز جواب آن را دهد ارکســتر 

جواب دهد؟ در پاسخش گفتم می شود.
فخرالدینی ادامه داد: این طرح در جلسه ای 
مطرح شد و همه گفتند نه، ولی من گفتم 
ایــن کار را می کنم و اولین کاری که کردم 
در چهارگاه بود که یک چهار مضراب برای 
ویلن نوشــتم و وقتی آماده شــد، قسمت 
آوازش را هم نوشتم و انصافا آقای شجریان 
خیلی خوب آوازش را در شور خواندند. رفته 
رفته کارهای بیشتری در این سبک ساختم 
ولی بعدا دیدم که دامنه کار وسیع تر از این 
حرف ها است. زمانی که این آثار را بشنوید، 
موســیقی ایرانــی را می شــنوید و هویت 

موســیقی ایرانی حفظ می شــود، هر چند 
که ارکســتر کار را اجــرا می کند ولی لحن 

موسیقی ایرانی حفظ می شود.
به علت  ارکســتر ملی  از  کناره گیری 

نارضایتی ام بود
او درباره علت انتخاب علی تفرشــی گفت: 
آقای تفرشی در دانشــگاه شاگرد من بود؛ 
البته خواننده های دیگری هم بودند ولی او 
را انتخاب کردیم. امیــدوارم نتیجه کارش 
خوب در بیاید و مشــخص شــود انتخاب 
ما درست بوده اســت. من با خواننده های 
زیادی قبل و بعد از انقلاب کار کرده و آنها 
را معرفی و مشهور کردم. الان هم امیدوارم 
این قدم من خیر بوده باشــد. جمع کردن 
این تیم کار دشــواری بود و در انتظار این 
هســتیم که بتوانیــم اجرای خوبــی را از 

خودمان به یادگار بگذاریم.
فخرالدینی درباره وضعیت کنونی موسیقی 
در ایران هم گفت: موسیقی همیشه در هر 
جای دنیا باید مورد حمایت باشــد و بدون 
حمایت دولــت نمی تواند به کار خود ادامه 
دهد. اینکه از ارکســتر ملــی کناره گیری 
کردم بــه علت نارضایتی مــن بود؛ چراکه 
دیــدم کار آنطــور کــه می خواهــم پیش 
نمی رود و مدام باید با همه در جدال باشم. 
از تصمیم خود ناراضی هم نیستم و توانستم 
در این مدت این کار را بنویسم، هرچند که 
نتوانستم بالای سر ارکستر باشم. دولتی ها 
نبایــد با موســیقیدان ها دربیفتنــد و باید 
احترام آنها را حفظ کنند. موسیقی در این 
سال ها نتوانسته به مقام علمی خود برسد؛ 
در صورتی که موســیقی یک علم اســت و 
مسئولینی که با آن مخالف هستند باید این 

امر را بدانند و نباید با آن در بیفتند.

فرهاد فخرالدینی بعد از یک دهه دوری بازمی گردد

سایه »سیمرغ« بر قله قاف موسیقی ایران
رویداددریچه

کمال داوود برنده جایزه گنکور ۲۰۲۴، مهم ترین جایزه ادبی فرانســه شــد. این نویســنده 
فرانسوی-الجزایری، معتبرترین جایزه ادبی فرانسه را برای رمان »دهه سیاه« که به ماجرای 

از هم پاشیدن زادگاهش الجزایر در پایان قرن بیستم می پردازد،  دریافت کرد.
کمال داوود پیش از این برای نخستین  رمانش در سال ۲۰۱۳ با عنوان »مرسو را چه کسی 
کُشــت« که روایتی از رمان »بیگانه« آلبر کامو از زاویه مخالف اســت، در سطح بین المللی 
شــناخته شــده بود و برای رمان »دهه ســیاه« جایزه گنکور را در رده رمان اول برد. این 
نویســنده که به عنوان روزنامه نگار و مقاله نویس نیز کار کرده ، با تحلیل های خود از جامعه 
در الجزایر و ســایر نقاط جهان عرب جنجال برانگیخته اســت. جایزه معتبر گنکور معمولا 
باعث فروش چشــمگیر آثار برای نویسنده برنده می شود.به گزارش فرانس ۲۴، رقیب اصلی 
کمال داوود برای کســب جایزه گنکور، گائل فایه، نویسنده، آهنگساز و خواننده رپ متولد 
رواندا بود که با رمان »جاکاراندا« ماجرای بازســازی رواندا پس از نسل کشــی سال ۱۹۹۴ 
می پردازد که توانست جایزه رنودو، یکی دیگر از جایزه های ارزنده ای ادبی فرانسه را دریافت 
کند. ســال گذشته، »ژان باپتیست آندریا«  برای نگارش رمان پرفروش »مراقب او باش« به 

عنوان برنده جایزه »گنکور« )GONCOURT( شد.

 »کمال داوود«
  برنده مهم ترین

 جایزه ادبی فرانسه شد


